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Abstract

   
This cross sectional hospital based study was carried out in Khartoum 
and Omdurman teaching  hospitals to determine the effect of Entameba 
histolytica on hemoglobin level and total white blood cell with 
differential counts. In period between 10\5\2007 to 29\7\2007. The total 
sample size equal 150,were randomly selected from Sudanese patients 
of (77 males and 73 females), at different age groups, with and without 
clinical symptoms of intestinal amoebiasis ,they were divided in to three 
groups according to the questionnaire and microscopical stool 
examination (wet preparation and concentration techniques),these are 
non infected, infected before, and infected groups, other parasitic 
infections were excluded. Subsequently 150 blood samples were 
collected and analyzed using colorimetric method (0.02 ml capillary 
blood added to 4ml of drabkins solution)for haemoglobin measurement, 
white blood cell count using(0.02 ml of blood added to 0.38 ml of 
2%Glacial acetic acid solution using Neubauer chamber for cell 
count).leishman stain for differential leukocytes count was added to a 
fixed thin blood film for 3-4 min then double volume of leishman buffer 
was added for 6-8 min.                           

                                                                                             
      Haemoglobin level was found to be  12.12 g\dl, 12.08 g\dl and 
11.25 g\dl in non infected, infected before and infected groups with 
E.histolytica respectively. The haemoglobin level decreased in infected 
group with E.histolytica and show highly significant differences 
between non-infected and infected group at p<0.01 level. Mean 
hemoglobin concentrations were found to be higher in males in all 
groups than in females, (12.6±.5g/dl[std=1.3]versus 11.2±.5 
g/dl[std=1.2],p=.002).statistically significant at p<0.01 level.

       Mean  leukocytes  count in  E.histolytica infected  group  (6300 
c\cumm³),  infected  before  (5300 c\cumm³) and  non  infected(4800 
c\cumm³).  When  these  results  were  compared, E.histolytica infected 
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group had higher leukocytes count which exceed the normal mean value, 
there is very highly significant differences at p<0.01 level. 

       Differential  leukocytes  counts  were  increased  in E.histolytica 
infected group in   neurophils and eosinophils count(60.88%/1.90%        ,(

Comparing to non-infected group(57.36%/0.92%),statistically significant 
at p<0.01 level. while lymphocytes, basophiles and monocytes count  in 
E.histolytica  infected group:  (30.98%/6.06%/0.16%), were found to be 

within the normal range                                                                               .
       

 ةةةةةةة                                               

التعرف                      بغرض التعليمي درمان أم و الخرطوم بمستشفى الدراسة هذه  أجريت
ى          عل ا وأثره ة الأميبي اوالدسنتاريا الميبى الزحار مرض بة على دد نس وع وبين  الهموغل

ابين             م ترة الف ي ف اء البيض الدم لخليا المختلفة الأنواع كريات وعدد البيضاء الدم  كريات
يوليو   و فحص .    2007مايو تم (150حيث البحث     مجتمع تمثل و   77عينة الذكور  73من

         ( رى  المجه ص والفح تبيان الس ى عل اءا بن ات مجموع ة ثلث ى إل مت قس اث الإن  من
)للفسحة ايثر)       الفورمال و المباشر الفحص قبل,     مستخدما من تصاب لم الأولى  المجموعة

ار            بالزح ابة الإص حديثة الثالثة أما معالجتها وتمت أصيبت والثانية الميبى الزحار  بمرض
الميبى.

جمع        تم الهموغلوبين     150كذلك مستوى لمعرفة دم الكلوروميتر   (عينة  مل 4مستخدما
.+ الدرابكن   محلول ).02من الدم    من اء    ول مل البيض دم ال كريات عدد مستخدما  (.حساب

)Glacial acetic acid +02%2من  مل38 الدم.    من عدد    مل لحساب الليشمان  وصبغة
البيضاء     ( الدم لكريات المختلفة الرقيق       2-1الأنواع الفلم على وضعت الصبغة من  مل

لمدة    بالكحول إليها    4-3المثبت وأضيف المتعادل     4- 2دقائق الليشمان محلول من  مل
دة  )8-6لم من       .دقائق  كل في الهوغلوبين نسبة خاصكانت المصابين  الأش  غير

الإصابة,      ( حديتي و قبل من ,g\dl 12.12المصابين  12.08 g\dl  and 11.25 g\dl( 
.التوالي على

    
مع               الميبى بالزحار الإصابة حديثي المرضى مابين علقة هنالك أن النتائج  أظهرت

     . ابين      المص دى ل وبين الهموغل ائج نت انت فك ل قب ن م اب تص م ل تي ال ة  المجموع
11.25g/dl            قيمتها نسبة سجلت حيث المصابة غير المجموعة نتائج من اقل  وهى
12.12g/dl    ,المعنوي الختلف درجة .p<.01عند وبين       الهموغل بة نس أن د وج ا  كم

ات         ( المجموع ل ك ي ف اء النس ع م ة مقارن ذكور ال د عن ي ±.12.6اعل
5g/dl[std=1.3]versus  11.2±.5  g/dl[std=1.2],p=.002.(   الختلف درجة  عند

.p<.01المعنوي

ابين         المص د عن أعلى كانت الأبيض الدم خليا نتائج غير    6300cummأما أولئك  عن
ابين   المعنوي    4800cumm المص الختلف درجة دد  . p<.01عند ع انت ك ذلك  ك

ية            الحامض ا الخلي ن م ل ك ي ف زائدة ض الأبي دم ال ا لخلي ة المختلف واع الأن ات  كري
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المعنوي    %),1.90%/60.88(والمتعادلة الختلف درجة في   p<.01عند كانت  بينما
,    المدى الطبيعي  ة     الليمفي و بيرة الك ة الكل ة القاعدي ا الخلي ن م ل ك ي %/30.98(ف

.            التوالي على %)%0.16/6.06
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